
6

گروه اقتصادی - به نظر می رسد 
تصمیم گرفته شــده که حتما ساعت 
کاری کاهش پیدا کند و روز پنجشنبه 
به عنوان روز دوم تعطیل انتخاب شود. 
اما برآورد شــده در نتیجه اجرای این 
تصمیــم، به دلیل قطــع ارتباط چهار 
روزه ایران با کشورهای دنیا، خسارات 

زیادی به اقتصاد کشور وارد شود.
صادرات  کنفدراســیون  رئیس 
ایران با بیان اینکه تعطیلات پنج مقصد 
اول تجــارت خارجی ایران شــنبه و 
یکشنبه است، گفت: پیشنهاد ما فعالان 
اقتصادی به مجلس این اســت که به 
طور کلی طرح کاهش ساعت کاری را 
از دستور خارج کند و شرایط حداقل 
مانند گذشته باشد که فاصله کاری ما با 

دنیا سه روز باشد.

 محمد لاهوتی با بیان اینکه مسئله 
کاهش ساعت کاری در ایران از ۴۴ به 
۴۰ ساعت و دو روزه شدن تعطیلات 
پایان هفته، در ابتدا با اســتقبال همراه 
شــد، گفت: بعد با توجه به حاشیه ها و 
کش و قوس های فــراوان که بالاخره 
جمعه و شــنبه در مجلس به تصویب 
رسید، امید را بیشتر کرد. چرا که با این 
تصمیــم از نظــر زمانی ضمن کاهش 
ســاعت کاری مشــکلی در تجارت 
خارجی و ارتباط با دنیا پیش نمی آمد.

 وی افزود: البته کسانی هم بودند 
که به این سیاست نقد دارند و معتقدند 

امــروزه روابط بیشــتر بــه صورت 
 برخط اســت و روزهای کاری تاثیری 

ندارد.
 لاهوتــی بــا بیان اینکــه وقتی 
موضوع شنبه در شورای نگهبان منتفی 
شد فعالان بخش اقتصادی به دنبال این 
بودند که ساعت کاری کاهش پیدا نکند 
و مثل گذشته همان ۴۴ ساعت باشد که 
آن یک روز را از دست ندهیم، تصریح 
کرد: اما به نظر می رسد تصمیم گرفته 
شده که حتما ساعت کاری کاهش پیدا 
کند و روز پنجشنبه به عنوان روز دوم 
تعطیل انتخاب شود. اما برآورد شده در 

نتیجه اجرای این تصمیم، به دلیل قطع 
ارتباط چهار روزه ایران با کشــورهای 
دنیا، خسارات زیادی به اقتصاد کشور 

وارد شود.
 به گفتــه رئیس کنفدراســیون 
صادرات ایــران تعطیلات پنج مقصد 
اول تجارت خارجی ایران در صادرات 
و واردات شــنبه و یکشنبه است و اگر 
ایران پنجشــنبه و جمعه تعطیل شود 
عمــلا چهار روز فرصــت را برای در 
ارتباط بودن با جهان از دست می دهد 
و فقط ســه روز کاری خواهیم داشت 
که کارشناســان اقتصادی بر اســاس 

برآوردهــا معتقدنــد ایــن وضعیت 
خسارت زیادی خواهد داشت.  

 وی بــا بیان اینکــه اگر مجلس 
پافشاری می کرد شــاید می توانست 
تعطیلی شــنبه را در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام به تایید برساند، گفت: 
در حال حاضر پیشــنهاد مــا فعالان 
اقتصادی به مجلس این اســت که به 
طور کلی این طرح را از دستور خارج 
کند و شرایط حداقل مانند گذشته باشد 
که فاصله کاری ما با دنیا سه روز باشد.
 لاهوتی با بیان اینکه به جز دو یا سه 
کشور، تعطیلات همه کشورها جمعه و 

شنبه یا شنبه و یکشنبه است و از طرف 
دیگر تعطیلات تمام کشورهای طرف 
تجاری ایران شــنبه و یکشنبه است، 
تصریح کرد: بنابراین تعطیلی پنجشنبه 
و جمعه ایران قطعا تجارت خارجی را 

دچار تغییر خواهد کرد.

رئیس کنفدراسیون صادرات ایران:

طرح کاهش ساعت کاری از دستور کار خارج شود

اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گروه اقتصادی - حدود سه سال 
از اجرای طرح نهضت ملی مسکن در 
شهرهای مختلف می گذرد و تاکنون 
در اجرای این پروژه ها تعداد زیادی از 
متقاضیان تایید شده و برای آنها زمین 
در شهرهای مختلف جانمایی شده و 
واحدهای آنهــا در مرحله طراحی و 
دریافت پروانه است. حتی تعدادی از 
واحدها که حدود ۵۵۰ هزار واحد می 
شود به بهره برداری رسیده که بخش 
عمده ای از آنها  مربوط به پروژه های 
مســکن ملی است که پیش از این در 

دولت دوازدهم اجرایی شده بود.
به گفتــه فرزانه صــادق برای 
پروژه های نهضت ملی مسکن حدود 
یک میلیون متقاضی موثر وجود دارد 
و حدود ۷۵۰ هزار نفر هم آورده خود 
را واریز کرده و چشــم انتظار تحویل 

واحدهای خود هستند.
۲۰ هزار واحد نهضت ملی 
مســکن به متقاضیان تحویل 

داده شده است 
 ایــن در حالی اســت که هنوز 
پیشرفت فیزیکی پروژه های نهضت 
ملی مسکن از سوی دولت چهاردهم 
اعلام نشده و پیگیری ها هم حاکی از 
آن اســت که روند اجرا به دلیل عدم 
پرداخت تسهیلات از سوی بانک ها با 

کندی زیادی روبرو شده است.
 مســعود بیات منش سرپرست 
معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه 
و شهرسازی در یک برنامه تلویزیونی 
اعــلام کرد: در ابتــدای اجرای طرح 

نهضت ملی مسکن  در دولت سیزدهم 
حدود ۶ میلیون متقاضی مســکن در 
سامانه مسکن حمایتی ثبت نام کردند 
و در پالایش هایی که انجام شــد، یک 
میلیون و ۸۰۰ هزار متقاضی به عنوان 
متقاضیان واجد شرایط شناخته شدند. 
بیات منش  با بیان اینکه برای ۲۵۰ 
هــزار متقاضی موثر باقی مانده از یک 
میلیون نفر متعهد شده، منتظر هستیم 
تا منابع مالی بانکی تأمین شود  گفت: 
از حدود ۵ سال گذشته تاکنون، برای 
متقاضیان موثر مســکن که در سامانه 
مسکن حمایتی واجد شرایط شناخته 
شــدند، ۳۸۰ هزار واحــد عملیاتی 
و اجرایــی شــده و ۲۰ هزار واحد از 
واحدهای آغاز شــده به مردم تحویل 
شده  اســت. وی ادامه داد: هم اکنون 
دولت متعهد به ساخت مسکن برای 
یــک میلیون متقاضــی موثر و واجد 
شرایط است که برای ۴۰۰ هزار واحد 
دیگــر از باقیمانــده ۷۵۰ هزار واحد 
زمین تأمین شــده و منتظر هستیم تا با 
تزریق منابع مالی بتوانیم این متقاضیان 
را به پروژه ها متصل کنیم و ســاخت 
واحدها را شــروع کنیــم. ۳۶۰ هزار 
واحــد هم اکنون در مرحله ســاخت 
اســت و بالای ۵۰ درصد پیشــرفت 
فیزیکی دارند.  به گفته  تمامی  مدیران 
و مســئولان بخش مســکن  در حال 
حاضر مهم ترین چالش در این بخش 
عدم تامین مالی از ســوی بانک ها و 

همچنین متقاضیان مسکن است.
طبق قانون جهش تولید مسکن 
بایــد تمامی  بانک هــا ۲۰ درصد از 
تســهیلات خود را به بخش مسکن 

اختصاص دهند اما متاســفانه به نظر 
می رسد این موضوع از سوی بانک ها 
در طی یک سال گذشته به فراموشی 
سپرده شده و همین امر باعث شده که 

روند اجرای پروژه های نهضت ملی 
مسکن با کندی زیادی روبرو شود.

در همیــن زمینــه سرپرســت 
معاونت مســکن و ساختمان وزارت 

راه و شهرســازی اعلام کرده اســت 
مهم ترین چالش اجرای طرح نهضت 
ملی مســکن عدم تأمین منابع مالی و 
تعهد بانک ها به پرداخت تســهیلات 

اســت. به طــوری کــه   در دهه ۸۰ 
شمســی، ۲۵ درصد منابع بانک ها به 
بخش مسکن تخصیص می یافت که 
هم اکنون این رقم به ۶.۵ درصد و موثر 
آن به ۴ درصد رسیده است، در حالی 
که تکلیف قانونی بانک ها پرداخت ۲۰ 

درصد از منابع بانک به بخش 
مسکن است.

عدم همــکاری بانک 
ها در پرداخت تسهیلات 
ســاخت باعث فشار به 
متقاضیان برای پرداخت 

آورده اولیه شده است 
عدم همکاری بانک ها 
باعث شــده کــه پیمانکاران 
نتوانند به تعهدات خود عمل 
کنند. بنابراین همین امر باعث 
شده که در برخی از شهرهای 
استان ها به متقاضیان پیامک 
آورده ارســال شــود که در 
همین رابطه حســین جنتی 
مدیــرکل راه وشهرســازی 

استان تهران گفت: برخی بانک ها در 
یک سال گذشته پرداختی نداشته اند 
اما با این وجود سعی کرده ایم از آورده 
خودمان بــرای جلوگیری از توقف 
پروژه  استفاده کنیم اما در حال حاضر 
نیازمند تزریق بیشــتر آورده هستیم. 
بنابرایــن در طی چند ماه گذشــته به 
متقاضیان پیامک ارســال شده است 
کــه آورده ۴۰ میلیون تومانی خود را 
تکمیل  کنند. متقاضیان باید هر ســه 
ماه یک بــار آورده ۴۰ میلیون تومانی 
را بر اساس پیشرفت پروژه پرداخت 
کنند اما متاسفانه شاهد آن هستیم که 

متقاضیان توجهی نکرده اند. بنابراین 
ناچار هســتیم که در طول ماه چندین 

بار به متقاضیان پیامک ارسال کنیم.
پرداخت هرچه ســریعتر آورده 
متقاضیان باعث می شود که واحدها 
در کوتاه تریــن زمان ممکن تکمیل 

شده و در نتیجه دچار افزایش قیمت 
نشوند که این امر خود به نفع متقاضیان 
است . متقاضیان در صورت پرداخت 
تســهیلات ۵۵۰ میلیون تومانی باید 
حــدود ۳۶۰  تــا ۴۰۰ میلیون تومان 
آورده بنا بر شــهر و موقعیت ساخت 
واحدهــا پرداخت کننــد که تاکنون 
میانگیــن پرداختــی متقاضیان ۱۵۰ 

میلیون تومان بوده است.
در  ســاخت  تســهیلات 
شــهرهای کوچک به فراموشی 

سپرده شده است
گفتنی اســت عــدم پرداخت 

تسهیلات ساخت نه تنها در شهرهای 
بزرگ از ســوی بانک ها اجرایی نمی 
شــود بلکه در شهرهای زیر ۲۵ هزار 
نفر هم اجرایی نمی شــود به طوری 
که حمیدرضا سهرابی معاون مسکن 
شهری بنیاد مسکن از عدم همکاری 
بانک ها گله کــرد و گفت: 
متاســفانه بانک هــا به هیچ 
عنوان در پرداخت تسهیلات 
ســاخت همکاری نکرده و 
این اقدام آنهــا خود تبدیل 
به یک معضل بزرگ شــده 
است که باید هر چه سریعتر 
برطرف شــود. در شهرهای 
کوچک در صورت پرداخت 
تسهیلات ساخت زمینه برای 
تســریع در اجرای ساخت 
پروژه ها فراهم شده و روند 
ســاخت پروژه ها با سرعت 
بیشــتری اجــرا و عملیاتی 
می شــود . او تاکید کرد: در 
صورتی که این موضوع حل 
شود ما شــاهد تحویل بخش زیادی 
از پروژه های نهضت ملی مسکن در 
شــهرهای کوچک زیر ۲۵هزار نفر 
خواهیم بود. گفتی است، طبق آخرین 
آمارها همکاری ۱۵ بانک در پرداخت 
تسهیلات ۵۵۰ میلیون تومانی نهضت 
ملی مســکن صفر بوده است و طبق 
آخریــن آمارها جریمــه بانک ها در 
پرداخت تسهیلات ساخت تاکنون به 
۳۰۰ هزار میلیارد تومان رسیده است 
که متاســفانه در این زمینه هم اقدامی 
بــرای دریافت این میــزان جریمه از 

سوی بانک ها انجام نشده است.

پرداخت تسهیلات ساخت مسکن 
از سوی بانک ها به فراموشی 

سپرده شده است!
طبق قانون بانک ها باید ۲۰ درصد از تسهیلات خود را به بخش مسکن تخصیص دهند، اما آمار ها نشان می دهد 

که ۱۵ بانک این قانون را به فراموشی سپرده اند.

رئیس فراکسیون کارآفرینی، رفع موانع تولید و اشتغال مجلس مطرح کرد:

اصلاح قیمت بنزین به شرط کاهش
 نرخ خودرو!

گروه اقتصادی - رئیس فراکســیون کارآفرینی، رفع موانع تولید و اشتغال 
مجلس شورای اسلامی درباره قیمت بنزین و خودروهای داخلی، تأکید کرد که 

دولت نباید با وجود قیمت گزاف خودروها در کشور، بنزین را گران  کند.
سید کریم معصومی، رئیس فراکسیون کارآفرینی با انتقاد از تعرفه های بالای 
خودروهای وارداتی و قیمت های سنگین آنها اظهار داشت: واردات قطره چکانی 
خودرو تنها باعث رونق بازار دلالان شــده است. اگر هدف اصلاح بازار خودرو 
است، باید واردات به صورت گسترده و با حداقل تعرفه انجام شود.  وی توضیح 
داد: واردات خودرو می تواند راهکاری اساسی برای برون رفت از وضعیت فعلی 
بازار باشد و در عین حال، خودروسازان داخلی را به سمت تولید رقابتی سوق دهد. 
برای رســیدن به این هدف، تعرفه های واردات خودرو باید به طور جدی کاهش 
یابد تا قیمت خودرو به سطح معقول و متناسب با قیمت های جهانی برسد.   رئیس 
فراکسیون کارآفرینی مجلس با اشاره به موضوع قیمت بنزین گفت: تا زمانی که 
خودروها با قیمت های منطقی در دست مصرف کنندگان قرار نگیرد، افزایش قیمت 
بنزین نباید اجرا شود. در واقع، آزادسازی قیمت بنزین زمانی قابل پذیرش است 
که خودروهای باکیفیت و قیمت مناسب در بازار وجود داشته باشند.  با واردات 
گســترده خودرو و حذف تعرفه های ســنگین، تقاضا و سودجویی های موجود 
در بازار خودرو کاهش خواهد یافت.  معصومی همچنین از سیاســت های فعلی 
واردات خودرو انتقاد کرده و گفت: واردات خودرو به شیوه کنونی، که به صورت 
قطره چکانی انجام می شود، نه تنها به بهبود وضعیت بازار کمکی نکرده، بلکه باعث 
رونق بازار دلالی شده است. عرضه محدود خودروهای وارداتی شرایط را برای 
مصرف کنندگان واقعی سخت تر کرده و انحصار بازار خودرو را تقویت کرده است.  
وی بر این باور است که با ورود خودروهای خارجی و ایجاد رقابت، خودروسازان 
داخلی مجبور به ارتقای کیفیت محصولات خود خواهند شد.   در حال حاضر، به 
دلیل انحصاری بودن بازار، خودروسازان داخلی نیازی به ارتقای کیفیت و رقابت 
نمی بینند. اما با ورود رقبای خارجی، آنها مجبور خواهند شــد کیفیت را افزایش 
داده و قیمت ها را منطقی تر کنند.  وی خاطرنشان کرد: اگر واردات خودرو به طور 
گسترده انجام شود، علاوه بر ایجاد رقابت در بازار، باعث افزایش کیفیت تولیدات 
داخلی نیز می شــود. این روند در نهایت به نفع مصرف کنندگان خواهد بود و از 
سوی دیگر، فشار افزایش قیمت بنزین بر مردم کاهش خواهد یافت.  معصومی 
تأکید کرد: سیاست گذاران باید به جای تمرکز بر انحصار، به سمت ایجاد یک بازار 
آزاد و رقابتی حرکت کنند تا صنعت خودروسازی کشور تقویت و در نهایت منافع 
مصرف کنندگان به بهترین شکل تأمین شود و تا زمانی که خودروهای وارداتی و 
کم مصرف با تعرفه ها و قیمت های گزاف به دست مردم می رسد دولت اجازه ندارد 

قیمت بنزین را افزایش دهد.

 
گروه اقتصادی  - نمایندگان مجلس 
شــورای اســلامی، ۶ هزار و ۷۲۵ واحد 
تولیدی در کشــور را نیازمنــد تامین ارز 
دانستند و به عدم تخصیص ارز به واردات 

برای افزایش صادرات تاکید کردند.
در نشســت صحن علنــی مجلس 
شــورای اســلامی، گزارش کمیســیون 
صنایع و معادن در مورد بررســی عملکرد 
دستگاه های مسئول در تامین و تخصیص 
نیازهای ارزی واحدهای صنعتی و تولیدی 
کشور)مواد اولیه و تجهیزات( مورد بحث 
و بررســی قرار گرفت و نمایندگان در این 

باره اظهار نظر کردند.
ســامانه تخصیــص ارز بــه 

سازمان امور مالیاتی متصل شود
مصطفی طاهری نماینده مردم زنجان 
در مجلس با تاکید بر اینکه صادر کنندگان 
ارز خــود را عرضه نکرده و ارز گیرندگان 

بیــش از نیاز ارز می گیرنــد، تصریح کرد: 
تقاضا برای دریافت ارز به دلیل سیاســت 
بانــک مرکزی افزایش پیدا کرده اســت. 
صادر کنندگان کم اظهاری می کنند و وارد 
کننده نیز بیش اظهاری دارد. وی افزود: باید 
سامانه تخصیص ارز به سازمان امور مالیاتی 
متصل شود تا متقاضیان دریافت ارز مالیات 
تولید حاصل از دریافت این ارز را پرداخت 

کنند و شاهد بیش اظهاری نباشیم.
۶ هــزار و ۷۲۵ واحد تولیدی در 

کشور نیازمند تامین ارز هستند
سید احسان قاضی زاده هاشمی هم در 
این بــاره توضیح داد: ۶ هزار و ۷۲۵ واحد 
تولیدی در کشور نیازمند تامین ارز هستند 

و حوزه تولید به اندازه کافی مشکل دارد.
وی با بیــان اینکه بخش تولید درآمد 
ارزی معــادل ۲۷ میلیارد دلار داشــت که 
در ســال ۱۴۰۲ به ۵۸ میلیارد دلار رسید، 
افزود: چه میزان تخصیص ارز تحقق پیدا 
کرده اســت، میزان ارز تخصیصی آیا برای 
حفظ وضع موجود اســت یا احکام برنامه 

را محقق می کند؟
نماینده مردم فریمان در مجلس اظهار 
کــرد: حادثه ای که در معدن ذغال ســنگ 
طبس شاهد بودیم ناشی از عدم فرمان دهی 
در معادن به دلیل عدم تامین مالی اســت، 
تامین مالی به سیاســت ارزی و پولی برمی 
گردد هر چند عدم نظارت دســتگاه های 

مربوطه سهم خود را از این حادثه دارد.
قاضی زاده هاشمی بیان کرد: بسیاری 
از محصولات وارداتی مشابه تولید داخل 
دارنــد اما کمــاکان ارز به آن ها تخصیص 
پیدا می کند. حسنعلی محمدی هم درباره 
این گزارش گفت: کمیته ای در کمیســیون 
صنایــع و معادن تحت عنــوان رفع موانع 
تولید راه انــدازی کرده ایم که امیدواریم با 
کمیته رفع موانــع تولید دولت هم افزایی 
شــود. اکثر تولیدکننــدگان در خصوص 

تخصیص ارز مشکل دارند.
ارز مربوط بــه حوزه تولید را 

نباید به واردات داد
جبار کوچکی نــژاد نیز در اظهاراتی 

گفت: بانک مرکزی به جای سیاســت ارز 
چند نرخی، از ارز شــناور مدیریت شــده 
اســتفاده کند، چرا که سیاست های فعلی، 
باعث رشــد دلال ها شــده که بــا ارز ۲۸ 
هــزار و ۵۰۰ تومانی اقدام به واردات کالا 
کــرده و آنها را با ارز ۶۰ هــزار تومانی به 
فروش می رساند. علی کرد عضو کمیسیون 
اجتماعی مجلس شورای اسلامی وزارت 
صمــت را متولی صنعت، معدن و تجارت 
دانست و خواســتار حمایت این دستگاه 
و  صادرکننــدگان  تولیدکننــدگان،  از 
واردکنندگان شد تا ناترازی موجود در این 

حوزه برطرف شود.
ناتــرازی ارز ســبب کاهــش 

صــادرات و افزایش واردات شــده 
است

رضا علیزاده در این باره گفت: ناترازی 
ارز تاکنون باعث شــده موضوع صادرات 
روز بــه روز کاهش یابــد و برای واردات 
تقاضای بیشتری شود. این ناترازی هر روز 
بیشتر می شــود و مراحل ثبت سفارش با 
ایرادات زیادی روبرو است. نماینده مردم 
ورزقان در مجلس شــورای اسلامی اظهار 
کــرد: افزود: صادرات فولاد و محصولات 
فولادی به دلیل محدودیت های ارزی یعنی 
الزام صادرکننده به بازگرداندن ۱۰۰ درصد 
صادرات که این مسئله منجر شده صادرات 
با کاهش روبرو باشد و تاکنون هیچ مشکلی 

حل نشــود. این کاهش در شمش فولاد، 
پیراهــن های فولادی، کاهش ۴۰۰ میلیون 
دلاری نسبت به سال گذشته را داشته است. 
رئیس کمیسیون صنایع و معادن گفت: این 
کاهش صادرات تنها منجر به صدور کارت 
های تجاری شده که به واسطه آن واردات 
را افزایش دهند. این افزایش به ۸ درصد از 
لحــاظ وزن و ۵.۵ درصد به لحاظ ارزش با 
کاهش روبرو بوده اســت. اختلاف شدید 
ارز در بــازار آزاد و نیمایــی باعث کاهش 
صادرات در کشور شــده است. از طرفی 
رانــت زیاد در حــد صدها همت منجر به 
این شده که صادر کنندگان اقدام به کاهش 

صادرات کنند
علیزاده خاطرنشــان کــرد: در حال 
حاضر انگیزه صادرات کم شده و واردات 
رشد داشته است کم اظهاری در واردات را 

شاهد هستیم.

در صحن مجلس؛

نمایندگان درباره شرایط ارزی و تاثیر آن بر صادرات و واردات چه گفتند؟

گروه اقتصادی - یک کارشناس 
اقتصادی معتقد است برای توسعه دریا 
محور باید زیرســاخت های شهرهای 
بندری تکمیل و از طرف دیگر شرایط 
برای حضور شرکت های خارجی نیز 

فراهم شود.
دسترسی کشور ایران از دو طرف 
شمال و جنوب به آب های آزاد ظرفیت 
بالقوه ای اســت که می توان به واسطه 
آنها به توسعه پایدار از طریق دریا دست 
پیدا کرد. همچنین توســعه دریا محور 
سال هاست که مورد توجه مقام معظم 
رهبری و مسئولان دولت قرار گرفته و 
همواره بر اهمیت آن تاکیدات بسیاری 

شده است.
از طرفی کارشناسان مختلف نیز 
اظهار نظرهای بسیاری در این خصوص 
کرده اند و معتقدند توســعه یک کشور 
بدون در نظر داشتن اقتصاد دریا محور 

امکانپذیر نیســت و رسیدن به توسعه 
اقتصادی همراه با دریاها ســریع تر رخ 
خواهد داد. بنابر گفته آنها، دســتیابی به 
ظرفیــت هایی که در دریا مغفول مانده 
و باید از بالقوه به بالفعل تبدیل کنیم در 
حقیقت تسهیلات بزرگی است که می 

تواند ما را به توسعه اقتصادی برساند.
زیرســاخت ها در شهرهای 

بندری فراهم شود
هادی حق شــناس - کارشناس 
اقتصادی - در پاسخ به این سوال که چه 
الزاماتی نیاز است تا به توسعه دریامحور 
دســت یابیم به ایســنا گفت: یکی از 
مهمترین الزامات اقتصــاد دریامحور 
این اســت که نگاه دســتگاه اجرایی و 
دولت باید برای تکمیل زیرساخت ها 
در شــهرهای بندری باشد. زیرا امروزه 
ضعیف ترین توسعه یافتگی را شهرهای 

بندری در جنوب کشور دارند.

وی افــزود: در نتیجه وقتی امکان 
زندگــی کردن برای فعالان اقتصادی و 
کارکنان بخش دریایی در مناطق جنوب 
فراهم نباشد و به تبع آن وقتی مهاجرت 
از جنوب به مرکز کشــور باشد طبیعی 
است که مهمترین ضرورت اقتصاد دریا 

پایه تحقق پیدا نمی کند.
این کارشــناس اقتصای تصریح 
کرد:اگر قرار اســت دریا منشا توسعه 
باشد شرط اساســی این است که اول 
بســتر زندگی در آنجا فراهم شود. این 
بستر زندگی فقط ساخت مسکن نیست 
بلکه باید از لحاظ آموزش، بهداشت و 
درمان، حمل ونقل جاده ای، فرودگاهی، 
ریلی و... امکانات مناسب برای فعالان 

بخش دریایی فراهم شود.
حق شناس در ادامه گفت:موضوع 
دیگر این اســت که زیرســاخت های 
صنعــت دریایــی فراهــم شــود. در 

حقیقــت باید در بخش های کشــتی 
سازی، بنادر،تعمیرات کشتی، خدمات 
فرودگاهــی و تســهیل ورود کارکنان 
کشتی شرایطی مناسبی فراهم شود. در 
غیر این صورت توسعه دریامحور رخ 

نمی دهد.
شرایط حضور شرکت های 
خارجی و فورواردرها ایجاد شود
وی اضافــه کرد:موضوع ســوم 
امکان حضور شــرکت های خارجی 
است. ما قرار نیست خودمان با خودمان 
تجارت کنیم و داخــل بنادر خودمان 
کالا جابــه جا کنیم. می خواهیم کالای 
کشــورهای خارجی را بــه بنادر ایران 
بیاوریم و از بنادر ایران به سایر کشورها 
ترانزیت شــود.بنابراین باید شــرایط 
حضور و استقرار شرکت های خارجی 
فراهم شود و تسهیلاتی نیز برای آنها در 
نظر گرفته شود.وی با بیان اینکه موضوع 

حائز اهمیت دیگر در این بخش حضور 
فورواردرها در کشــور اســت، افزود: 
فورواردها شــرکت هایی هســتند که 
کالا را از کشور اولیه تحویل می گیرند 
با عبور از کشــور دیگر به کشور ثالث 
تحویل می دهند. باید این شــرکت ها 
حضور داشــته باشند و شرایط حضور 

آنها را در بنادر و دریاها فراهم کنیم.
این کارشــناس اقتصادی در ادامه 
گفت: تحریم از دیگر چالش های این 
بخش است که شرکت های خارجی را 

در موضوعاتی از جمله حواله کردن پول 
هایشان دچار چالش می کند.

وی در پایــان با بیان اینکه اقتصاد 
دریامحــور مزیت ایران بــوده اما از آن 
تا به حال به درســتی استفاده نکرده ایم 
و این اقتصــاد با چالش هایی از جمله 
زیرســاخت و روابط خارجی مواجه 
است، گفت: زیرساخت ها را باید دولت 
و دستگاه های اجرایی پیگیری کنند و 
روابط خارجی نیز باید توسط وزارت 

امور خارجه پیگیری شود.

گروه اقتصادی -وزیر صنعت، 
معــدن و تجارت که بــه همراه هیاتی 
عالــی رتبه به ارمنســتان ســفر کرده 
اســت، بر عزم جدی وزارت صمت 
بر توســعه موافقت نامه های تجاری و 
تسهیل تجارت برای تجار و بازرگانان 

کشورمان تاکید کرد.

بــه گزارش ســازمان توســعه 
تجارت ایران، »سید محمد اتابک« که 
برای شرکت در نشست بزرگ تجاری 
ایران و اتحادیه اقتصادی اوراســیا به 
ارمنستان سفر کرده است، ضمن دیدار 
با فعالان اقتصادی ایران در ســفارت 
ایران در ایروان، با اشاره به اولویت این 

وزارتخانه در مقــررات زدایی و رفع 
موانع تجاری توســط سازمان توسعه 

تجارت، این مطلب را بیان کرد.
مشــکل صــدور  رفــع  وی، 
ضمانت نامــه بانکی صــادر کنندگان 
خدمات فنی مهندســی و رفع مشکل 
رفع تعهــد ارزی صادرکنندگان را از 

برنامه ها و اولویت های وزارت صمت 
دانست و ابراز امیدواری کرد: با تعامل 
مناســب داخلی این موانــع به زودی 

برطرف شوند.
دیــدار  ایــن  در  همچنیــن 
»محمدعلــی دهقانی دهنوی« معاون 
وزیر و رئیس سازمان توسعه تجارت 

ایران درباره موافقت نامه تجارت آزاد 
ایــران و اتحادیه اقتصادی اوراســیا و 
ظرفیت هــای پیش روی تجار مطالبی 

ارائه کرد.
معــاون وزیر صمــت، امضای 
موافقتنامه  های تجاری آزاد و ترجیحی 
را اقدامــی مثبــت در روند تســهیل 

فرآیندهای تجاری برشمرد.
در ادامه سفیر ایران در ارمنستان 
و فعالان اقتصادی حاضر در جلســه، 
ضمن ارائه آمــاری از میزان تجارت 
ایــران و ارمنســتان و ظرفیت هــای 
گســترده حضور ایران در حوزه های 
فنی مهندســی، پروژه های زیربنایی و 

ســایر بخش های اقتصادی ارمنستان 
را تشــریح کرده و به بیــان مطالبات 
و خواســته های خود برای توســعه 

مناسبات پرداختند.
گفتنی است، رشــد سه برابری 
تجارت ایران و ارمنســتان و دستیابی 
به صادرات بیش از ۷۰۰ میلیون دلاری 

طی ســال اخیر، رشــد چند برابری 
اجرای پــروژه های زیربنایی ایران در 
ارمنســتان و اراده جدی دولت های ۲ 
کشور برای نیل به تجارت سه میلیارد 
دلاری، نوید شکوفایی روابط اقتصادی 
ایران با همسایه شمالی طی سال های 

پیش رو را می دهد.

توسعه دریامحور مشروط به تکمیل زیرساخت ها و حضور خارجی ها

تاکید وزیر صمت بر توسعه موافقت نامه های تجاری و تسهیل تجارت در سفر به ارمنستان 

هم اکنون دولت متعهد به ساخت مسکن 
برای یک میلیون متقاضی موثر و واجد 
شرایط اســت که برای ۴۰۰ هزار واحد 
دیگر از باقیمانده ۷۵۰ هزار واحد زمین 
تأمین شده و منتظر هستیم تا با تزریق 
منابــع مالی بتوانیم ایــن متقاضیان 
را به پروژه ها متصل کنیم و ســاخت 
واحدها را شروع کنیم. ۳۶۰ هزار واحد 
هم اکنون در مرحله ساخت است و بالای 
۵۰ درصد پیشــرفت فیزیکــی دارند.
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